

# ថ្នាំវ៉ាក់សាំងជំងឺស្លឹកដៃជើង

## តើលោកអ្នកត្រូវដឹងអ្វីខ្លះ

Many Vaccine Information Statements are available in Khmer and other languages. See [www.immunize.org/vis](http://www.immunize.org/vis)

សន្លឹកព័ត៌មានស្តីពីថ្នាំវ៉ាក់សាំងជាច្រើនមានជាភាសាអង់គ្លេស និងភាសាខ្មែរទៀត។ សូមចូលទៅ [www.immunize.org/vis](http://www.immunize.org/vis)

### 1 ហេតុអ្វីត្រូវចាក់ថ្នាំវ៉ាក់សាំង?

ការចាក់ថ្នាំវ៉ាក់សាំងនេះអាចការពារមនុស្សពីមេរោគបង្កជំងឺស្លឹកដៃជើង។ ជំងឺស្លឹកដៃជើង គឺជាជំងឺ ដែលបង្កឡើងដោយមេរោគ។ មេរោគចម្លងជាចម្បង តាមរយៈការប៉ះពាល់គ្នារវាងមនុស្សម្នាក់ នឹងមនុស្សម្នាក់ទៀត។ មេរោគនេះក៏អាចចម្លងតាមរយៈការបរិភោគអាហារ ឬទឹក ឬភេសជ្ជៈ ដែលកង្វក់ដោយសារលាមករបស់អ្នកឆ្លងមេរោគនេះផងដែរ។

មនុស្សភាគច្រើន ដែលឆ្លងមេរោគជំងឺស្លឹកដៃជើង ពុំមានរោគសញ្ញាទេ ហើយមនុស្សជាច្រើននាក់ជាសះស្បើយឡើងវិញដោយគ្មានកើតរោគផ្សេងឡើយ។ ប៉ុន្តែ ពេលខ្លះ មនុស្ស ដែលឆ្លងមេរោគជំងឺស្លឹកដៃជើង កើតរោគខ្លិន (មិនអាចធ្វើចលនាដៃ ឬជើងរបស់ពួកគេបាន) មេរោគជំងឺស្លឹកដៃជើងអាចបង្ករោគពិការអចិន្ត្រៃយ៍។ មេរោគជំងឺស្លឹកដៃជើង ក៏អាចបណ្តាលឲ្យស្លាប់បាត់បង់ជីវិតផងដែរ ដែលជាធម្មតាដោយធ្វើឲ្យខ្លិនសាច់ដុំដែលប្រើសម្រាប់ដកដង្ហើម។

ជំងឺស្លឹកដៃជើង ធ្លាប់ជាមេរោគសាមញ្ញណាស់ នៅសហរដ្ឋអាមេរិក។ មេរោគនេះបានធ្វើឲ្យមនុស្សរាប់ពាន់នាក់ខ្លិន ឬស្លាប់បាត់បង់ជីវិតរៀងរាល់ឆ្នាំ មុនពេលថ្នាំវ៉ាក់សាំងជំងឺស្លឹកដៃជើង ត្រូវបានដាក់ឲ្យប្រើប្រាស់នៅឆ្នាំ 1955។ ពុំមានវិធីព្យាបាលការឆ្លងមេរោគជំងឺស្លឹកដៃជើងទេ ប៉ុន្តែ មេរោគនេះអាចបង្ការបាន តាមរយៈថ្នាំវ៉ាក់សាំង។

ជំងឺស្លឹកដៃជើងត្រូវបានលុបបំបាត់ពីសហរដ្ឋអាមេរិក។ ប៉ុន្តែជំងឺនេះនៅតែកើតឡើងនៅតំបន់ដទៃទៀតលើពិភពលោក។ មនុស្សតែម្នាក់ដែលឆ្លងមេរោគជំងឺស្លឹកដៃជើងមកពីប្រទេសដទៃ អាចនាំជំងឺនេះមកសហរដ្ឋអាមេរិកវិញបាន ប្រសិនបើយើងពុំត្រូវបានការពារដោយថ្នាំវ៉ាក់សាំងទេនោះ។ ប្រសិនបើកិច្ចប្រឹងប្រែងលុបបំបាត់ជំងឺនេះពីលើពិភពលោកទទួលបានជោគជ័យ នៅថ្ងៃអនាគត យើងនឹងមិនត្រូវការថ្នាំវ៉ាក់សាំងជំងឺស្លឹកដៃជើងឡើយ។ ប៉ុន្តែមុនដល់ពេលនោះ យើងចាំបាច់ត្រូវឲ្យកូនរបស់យើងទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំងនេះ។

### 2 ថ្នាំវ៉ាក់សាំងជំងឺស្លឹកដៃជើង

ថ្នាំវ៉ាក់សាំងជំងឺស្លឹកដៃជើង ដែលមិនសកម្ម(IPV) អាចបង្ការជំងឺស្លឹកដៃជើងបាន។

#### កុមារ

មនុស្សភាគច្រើនត្រូវទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំង IPV នៅពេលពួកគេនៅជាកុមារ។ ជាធម្មតា ដួសថ្នាំវ៉ាក់សាំងត្រូវបានផ្តល់ឲ្យនៅអាយុ 2, 4, 6 ទៅ 18 ខែ និង 4 ទៅ 6 ឆ្នាំ។

កាលវិភាគនេះអាចខុសៗគ្នា ចំពោះកុមារមួយចំនួន (រាប់ទាំងកុមារដែលធ្វើដំណើរទៅប្រទេសជាក់លាក់ និងកុមារ ដែលទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំង IPV ក្នុងថ្នាំវ៉ាក់សាំងរួមផ្សំ)។ អ្នកផ្តល់សេវាថែទាំសុខភាពរបស់លោកអ្នកអាចផ្តល់ព័ត៌មានបន្ថែមដល់លោកអ្នកបាន។

### មនុស្សពេញវ័យ

មនុស្សពេញវ័យភាគច្រើន មិនត្រូវការថ្នាំវ៉ាក់សាំង IPV ទេ ព្រោះពួកគេបានទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំងជំងឺស្លឹកដៃជើងរួចហើយពេលនៅជាកុមារ។ ប៉ុន្តែ មនុស្សពេញវ័យមួយចំនួន មានហានិភ័យខ្ពស់ ហើយគួរពិចារណាទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំងជំងឺស្លឹកដៃជើងនេះ ក្នុងនោះ រួមបញ្ចូល៖

- មនុស្សដែលធ្វើដំណើរទៅកាន់តំបន់ណាមួយនៅលើពិភពលោក
- បុគ្គលិកនៃមន្ទីរពិសោធន៍ ដែលប្រហែលធ្វើពិសោធន៍លើមេរោគជំងឺស្លឹកដៃជើង និង
- បុគ្គលិកថែទាំសុខភាព ដែលព្យាបាលអ្នកជំងឺ ដែលអាចមានមេរោគជំងឺស្លឹកដៃជើង។

មនុស្សពេញវ័យ ដែលមានហានិភ័យខ្ពស់ទាំងនេះ អាចត្រូវការថ្នាំវ៉ាក់សាំង IPV ពី 1 ទៅ 3 ដួស ផ្អែកលើចំនួនដួស ដែលពួកគេធ្លាប់ទទួលរួចហើយកន្លងមក។

គេពុំដឹងពីហានិភ័យចំពោះការទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំង IPV ក្នុងពេលដំណាលគ្នានឹងថ្នាំវ៉ាក់សាំងដទៃទៀតឡើយ។

### 3 មនុស្សមួយចំនួនមិនគួរទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំងនេះ។

សូមប្រាប់អ្នកដែលផ្តល់ថ្នាំវ៉ាក់សាំងដល់លោកអ្នក៖

- **ប្រសិនបើបុគ្គល ដែលទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំង មានបញ្ហាអាឡាក់ស៊ីធ្ងន់ធ្ងរ ដែលភ័យខ្លាចហែងដល់អាយុជីវិត។**  
ប្រសិនបើលោកអ្នកធ្លាប់មានប្រតិកម្មអាឡាក់ស៊ីដែលភ័យខ្លាចហែងដល់អាយុជីវិត បន្ទាប់ពីបានទទួលដួសថ្នាំវ៉ាក់សាំង IPV ឬមានបញ្ហាអាឡាក់ស៊ីធ្ងន់ធ្ងរចំពោះធាតុផ្សំណាមួយនៃថ្នាំវ៉ាក់សាំងនេះ លោកអ្នកអាចត្រូវបានណែនាំឲ្យទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំងនេះ។ សូមសួរនាំអ្នកផ្តល់សេវាថែទាំសុខភាពរបស់លោកអ្នក ប្រសិនបើលោកអ្នកចង់បានព័ត៌មានអំពីធាតុផ្សំនៃថ្នាំវ៉ាក់សាំង។
- **ប្រសិនបើបុគ្គល ដែលទទួលថ្នាំវ៉ាក់សាំង មានសុខភាពមិនសូវល្អទេ។**  
ប្រសិនបើលោកអ្នកមានជំងឺឈឺស្រាល ដូចជា ជំងឺផ្តាសាយ លោកអ្នកប្រហែលអាចទទួលបានថ្នាំវ៉ាក់សាំងនៅថ្ងៃនេះ។ ប្រសិនបើលោកអ្នកមានជំងឺឈឺធ្ងន់ ឬធ្ងន់ធ្ងរ លោកអ្នកគួរប្រហែលរង់ចាំ រហូតទាល់តែលោកអ្នកជាសះស្បើយវិញ។ វេជ្ជបណ្ឌិតរបស់លោកអ្នកអាចផ្តល់យោបល់លោកអ្នក។

### 4 ហានិភ័យកើតប្រតិកម្មថ្នាំវ៉ាក់សាំង

ដូចថ្នាំដទៃទៀតដែរ រាប់ទាំងថ្នាំវ៉ាក់សាំង ឱកាសនៃការទទួលរងផលរំខាន អាចកើតមាន។ ជាធម្មតា ផលរំខានទាំងនេះមានកម្រិតស្រាល ហើយបាត់ទៅវិញដោយខ្លួនឯង ប៉ុន្តែប្រតិកម្មធ្ងន់ធ្ងរក៏អាចកើតឡើងផងដែរ។





Cambodian

ដើម្បីអនុញ្ញាតឱ្យអ្នកផ្តល់ការព្យាបាលសុខភាពស្នើសុំនូវព័ត៌មានអំពីការចាក់ថ្នាំបង្ការរោគពេញលក្ខណ៍ត្រឹមត្រូវ, ការពិនិត្យមើលនៃការចាក់ថ្នាំបង្ការរោគ ហើយនិងការតម្រូវដាក់ពេលវេលា សំរាប់ចាក់ថ្នាំបង្ការរោគនៅអនាគត, ព័ត៌មានអំពីការចាក់ថ្នាំបង្ការរោគនឹងផ្ញើទៅមន្ទីរ Michigan Care Improvement Registry ។ បុគ្គលទាំងឡាយមានសិទ្ធិស្នើសុំអោយអ្នកផ្តល់ការព្យាបាលសុខ ភាពមិនអោយបញ្ជូនព័ត៌មានអំពីការចាក់ថ្នាំ បង្ការរោគនេះទៅឱ្យកន្លែងទុកសំណុំរឿងបាន។